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Warszawa 26.06.2013 r. 
 
 

Komisja Gospodarki Narodowej Senatu RP 
 
Dotyczy : Stanowiska OSFBW do uchwalonej 13 czerwca 2013 r, przez Sejm RP 
Ustawy „o zmianie ustawy o wyrobach budowlanych oraz ustawy o systemie oceny 
zgodności”,  
 
 Uchwalona 13,06,2013 r, ustawa miała na celu : 

1. wprowadzenie szczegółowych rozwiązań prawnych wprowadzonych w życie 
rozporządzeniem Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) nr 305/2011 „ustanawiające 
zharmonizowane warunki wprowadzenia do obrotu wyrobów budowlanych i 
uchylające dyrektywę Rady 89/106/EWG.” 

2. uchylenie i nową definicję prawną zasad zdefiniowanych w dyrektywie Rady 
89/106/EWG, która była podstawą uchwalenia dotychczas obowiązującej ustawy z 
16.04.2004 r.. „o wyrobach budowlanych” 

 
 Powstaje pytanie czy oba cele zostały osiągnięte ? 
 
 Rozporządzenie 305/2011 uchwalone zostało 9 marca 2011 roku, weszło w życie 
po 20 dniach od jego opublikowania,  obowiązuje od 24 kwietnia 2011 roku.  
 
 Rozporządzenie jest aktem wiążącym w całości i musi być bezpośrednio 
stosowane w każdym państwie członkowskim (rozporządzenie Parlamentu 
Europejskiego i Rady nie wymaga wprowadzenia do krajowego systemu 
legislacyjnego). 
 
 Zgodnie z pkt (53) wstępu do rozporządzenia : ”Wprowadzenie ram koniecznych 
do prawidłowego funkcjonowania niniejszego rozporządzenia wymaga czasu., dlatego  też 
data rozpoczęcia jego stosowania powinna być odroczona, z wyjątkiem stosowania przepisów 
dotyczących wyznaczania JOT, organów notyfikujących oraz jednostek notyfikowanych, 
utworzenia organizacji JOT oraz powołania Stałego Komitetu Budownictwa”  
 
 Z uwagi na fakt, że rozporządzenie to uchyla Dyrektywę 89/106/EWG, z dniem 
1.07.2013 roku, na terytorium całej Unii Europejskiej (w tym i w Polsce), obowiązują nowe 
zasady  wprowadzenia do obrotu wyrobów budowlanych. 
 
 W dniu 1.07.2013 r. w Polsce powinny być powołane, zatwierdzone i uruchomione 
JOT-ty, Jednostki Notyfikowane oraz Punkty Konsultacyjne oraz powinien być przygotowany 



i obowiązywać cały krajowy system prawny.  
 
 Dodatkowo zgodnie z pkt(54) wstępu do rozporządzenia : ”Komisja i państwa 
członkowskie we współpracy z zainteresowanymi stronami powinny organizować kampanie 
informacyjne dla sektora budowlanego, w szczególności podmiotów gospodarczych i 
użytkowników wyrobów budowlanych, dotyczące ustanowienia wspólnej terminologii 
technicznej podziału odpowiedzialności między poszczególne podmioty gospodarcze i 
użytkowników, umieszczanie oznakowania CE na wyrobach budowlanych, zmiany 
podstawowych wymagań dotyczących obiektów budowlanych oraz systemów oceny i 
weryfikacji stałości właściwości użytkowych” .  
 
 Wszystkie powyżej wymienione czynności bez jakichkolwiek przeszkód powinny i 
mogły być wykonane przez stronę polską. 
 
 W zamian za to mamy uchwaloną przez Sejm RP ustawę „o zmianie ustawy o 
wyrobach budowlanych oraz ustawy o systemie oceny zgodności”,  sprzeczną z 
prawem Unii Europejskiej, co stwierdził w swych uwagach w piśmie  
DPUE.920.740.2013/2 z dnia 3 czerwca 2013 r.  Podsekretarz Stanu Artur Nowak -
Far.(załącznik nr.1). 
  
 Żadna z uwag MSZ nie została uwzględniona w poprawkach głosowanych 
przez Sejm RP (załącznik nr 2). Pismo MSZ DPUE.920.740.2013/4 z dnia 13 czerwca 
2013 r. podpisane przez Sekretarza Stanu Piotra Serafina, nie uwzględnia 
wcześniejszych zastrzeżeń MSZ, co opisaliśmy w notatce (załącznik nr 4). 
 
 Jednocześnie zupełnie nie wiadomo, dlaczego do procedowania w Sejmie 
skierowany i uchwalony został poselski projekt ustawy, skoro 29 marca 2013 r. Minister 
Transportu skierował ministerialny projekt ustawy do RCL, który to projekt uzyskał 
pozytywne uzgodnienia i od 12 kwietnia 2013 r. leży bezczynnie. Ministerialna wersja 
projektu ustawy jest bardziej kompletna i nie budzi takich uwag jak projekt poselski.    
 
 Reasumując.  
 Pośpiech we wprowadzaniu w życie zmiany ustawy, nie zmieni faktu, że po 
1.07.2013 r. Polska nie będzie wypełniała wymogów Unii Europejskiej odnośnie   
wprowadzenia do obrotu wyrobów budowlanych.   
 
 Do powołania JOT-ów, Jednostek Notyfikowanych i Punktów Konsultacyjnych, 
ustawa nie była niezbędna, ponieważ rozporządzenie 305/2011 jest aktem prawnym 
obowiązującym w Polsce i stanowi wystarczającą podstawę do wykonania krajowych 
zobowiązań. 
 
 Zakres definicyjny rozporządzenia 305/2011 w stosunku do uchwalonej ustawy, w 
zakresie : JOT-ów, Jednostek Notyfikowanych i Punktów Konsultacyjnych jest bardziej 
szczegółowy niż ustawy, która jedynie cytuje rozporządzenie i nic nowego w tej materii nie 
wnosi. 
  
 Trudno uznać za istotne wprowadzenie zapisu, że JOT-em musi być Instytut 



Badawczy.  Co będzie się działo, jeżeli istniejący Instytut Badawczy nie spełni (co jest bardzo 
prawdopodobne) kryteriów JOT.  W takiej sytuacji Polska będzie pozbawiona JOT dla danej 
grupy wyrobów budowlanych?.   
 
 Istotnym, z punktu widzenia prawnego jest, że dyrektywa 89/106/EWG z dniem 
1.07.2013 traci moc. Oznacza to, że dotychczas obowiązująca ustawa „o wyrobach 
budowlanych” z 16.04.2004 r. z prawnego punktu widzenia pozbawiona została podstaw. 
Można domniemywać, że to oznacza, że od dnia 1.07.2013 r. do chwili wprowadzenia i 
uprawomocnienia się nowych przepisów (ustawa i rozporządzenia), brak będzie podstaw 
prawnych do wprowadzenia nowych wyrobów budowlanych oznakowywanych 
oznakowaniem B, wyroby oznakowywane CE mogą być wprowadzane na podstawie 
rozporządzenia 305/2011.  Pewien problem będzie z wprowadzaniem do obrotu wyrobów 
budowlanych wprowadzanych do obrotu przed 1.07.2013 r. na podstawie polskich norm 
niezharmonizowanych lub ważnych polskich aprobat technicznych dla których brak jest 
europejskich dokumentów oceny, ponieważ wzór deklaracji zgodności nie istnieje, a wzoru 
krajowej deklaracji właściwości użytkowych brak. 
 
 Dnia 11,03,2013 r, zwróciliśmy się do Ministra Transportu i  Budownictwa i 
Gospodarki Morskiej dotyczącego : ”Braku kompletności informacji prawnej na internetowej 
stronie ministerstwa” - kopia pisma w załączeniu (załącznik nr.3). 
 
 
   
 
     Z poważaniem  
       V-ce Prezes 
 
 
            inż. Andrzej Skowroński 
 
 


